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 ملخص :

يكشف واقع العلاقات الدولية عن سيطرة ظاهرة النزاعات الدولية على باقي مجالات العلاقات بين الدول 
 .ت نزاع ايرلندا الشمالية الذي عرفته الجزيرة منذ سنوات عديدةبشكل كبير، ومن بين هذه النزاعا

رغم انتمائها لمجموعة دول الكومنويلث، لم تعرف ايرلندا الشمالية الاستقرار، اذ كان هناك صراع بين 
 لالبروتستانتيين الذين يريدون البقاء تحت رعاية التاج البريطاني والجمهوريين الكاثوليك الذي يريدون الإنفصا

 .عن بريطانيا و الانضمام الى جمهورية ايرلندا

تصعيد اتجه الاطراف الى  1969. غير أنه،  منذ بداية عام مراحلشهد النزاع في ايرلندا الشمالية عدة 
والذي كان اكثر وحشية والأكثر دموية في تاريخها بين الجيش الجمهوري الايرلندي الذي يمثل  النزاع

بما عرف بالأحد  1972ريطانية التي تمثل البروتيستانتيين في مواجهة بينهم سنة الكاثوليكيين والقوات الب
الدموي، بقيت الجزيرة تعرف إضطرابات من اضرابات واعمال العنف بشتى الوسائل حتى في بداية التسعينات 

 فالذي عر كان الإتفاق بين الأطراف  1998 بدأ الوضع يعرف محاولات لإخماد فتيل الصراع، وفي عام
 .بالجمعة العظيمة

 يستهدف هذا البحث تحليل مراحل تطور هذا النزاع و بشكل خاص مرحلتي التصعيد و التراجع.
 

 

 

 



Abstract  

 

Abstract : 

The reality of international relations reveals the dominance of the phenomenon 
of international conflicts over other areas of relations between countries. These 
conflicts include the Northern Ireland conflict that the island has known since 
many years ago. 

Despite being part of the Commonwealth, Northern Ireland did not experience 
stability. It is a conflict between Protestants who want to remain under British 
rule and Catholic Republicans who opt for independence from Britain and join 
the Republic of Ireland. 

The conflict in Northern Ireland has witnessed several stages. However, since 
the beginning of 1969 the parties escalated the conflict, which was the most 
brutal and bloody in its history between the Irish Republican Army, which 
represents the Catholics and the British forces that represent the Protestants in 
a confrontation in 1972, known as the Bloody Sunday, the island experienced 
turmoil and violence By the beginning of the 1990s. Several attempts have been 
spent to mitigate the conflict. In 1998, an agreement was reached between the 
parties and was known as the Good Friday Agreement. 

This research aims at analyzing the stages of the development of this conflict, 
especially the stages of escalation and De-escalation. 

 


